
اقتصادی 6

گروه اقتصــادی -پورابراهیمی 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در 
خصوص ارز ترجیحی تصریح کرد: از 
سال ۹۷ که شوک ارزی به اقتصاد کشور 
وارد شــد،  مجلس نگرانــی هایی در 
خصوص تامین کالا های اساسی مردم 
داشت و باید تصمیمی گرفته می شد که 

به سفره مصرفی خانوار آسیبی نرسد.
او افزود: در مشــاهدات میدانی 
متوجه شدیم قیمتی که مصرف کننده 
برای کالا های با ارز ترجیحی می پردازد 
با آنچه برای واردات این کالاها پرداخت 

شده، تفاوت بسیاری دارد. مفهوم ساده 
این بود که ارز در اختیار دولت قرار می 
گرفت اما مردم کالا را گران می خریدند 

و این تبدیل به رانت شده بود.
پورابراهیمی بیــان کرد: در پایان 
دولت دوازدهم نظارت ها رها شــد و 
کالا هایی که قــرار بود با ارز ترجیحی 
در اختیــار مردم قرار داده شــود، گران 
به دســت آن ها می رسید و همین عامل 

ایجاد رانت در اقتصاد شد.
او گفت: در این شرایط ترجیح ما 
این است که ارز به نفع مصرف کنندگان 

تخصیص داده شود و رانت ایجاد شده 
حذف شود.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفــت: اگر دولت بــر بخش مصرف 
متمرکز شود، جلوی قاچاق کالا و سوء 
استفاده از رانت ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفته 

می شود.
پورابراهیمی گفت:  سال گذشته  
برای بودجه ۱۴۰۰ به دولت پیشــنهاد 
کردیم یا نظارت هوشــمند و قوی بر 
توزیع این ارز ایجاد کند، یا ما به التفاوت 
قیمت ارز ترجیحی و ارز آزاد به صورت 

کارت اعتباری در اختیار مصرف کننده 
قرار بگیرد.

او ادامــه داد: ترجیــح مجلس بر 
تخصیص مــا به التفــاوت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی و آزاد به صورت کارت اعتباری 
به مصرف کننده اســت، در این روش، 
راه قاچاق معکوس اقلامی که در کشور 

قیمت پایین تری دارند، بسته می شود.
این نماینده مجلس افزود: همچنین 
بهره مندی صرفا شهروندان کشورمان 
از ایــن منابع، پیشــگیری از صادرات 
مصنوعی که عایدی مفید برای کشور 
ندارد و چندین مورد دیگر امتیازات این 
روش است. در نتیجه ارز ۴۲۰۰ تومانی 
حذف نمی شــود، بلکه موضوع بحث 
این اســت که ثمره آن به وارد کننده یا 

مصرف کننده تخصیص یابد.
باید مصرف کننده نهایی را 

با کارت مصرف کنترل کنیم
قوامی معاون وزیر اقتصاد در این 
خصوص تصریح کرد: از ســال ۹۷ تا 
کنون ۶۰ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی 
تخصیص داده شــده اســت اما شاهد 
بودیم که گوشت گوسفند ۱۸۶ درصد، 

گوشت گوساله ۱۷۲ درصد و  مرغ ۱۹۲ 
درصد افزایش قیمت داشــت در حالی 
که  در این مدت رشد تورم ۱۲۰ درصد 

بوده است.
او ادامه داد: این امر بیانگر این است 
که چیزی از ارز ترجیحی عاید ســفره 
مردم نشده است یعنی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
بی ثمر بــوده ، هدررفت منابع کمیاب 
ارزی در شــرایط تحریمــی صورت 
گرفتــه و ناکارآمدی نظــارت بر بازار 

وجود داشته است.
این مقام مســئول گفــت: ما باید 
کمــک کنیم که این ارز،  بخش تولید را 
کمک کند و بــه جای توزیع ارز رانتی 
۴۲۰۰ تومانی بتوانیم به نحوی بازار نهاده 

ها را ساماندهی کنیم.
معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد: ما 
می خواهیم رانــت ارز ۴۲۰۰ تومانی 
خارج شود. باید مصرف کننده نهایی را 
در دهک های مختلف با کارت مصرف 

کنترل کنیم. 
نظــارت بر بازار و کارت اعتباری 

مکمل یکدیگر هستند.
قوامــی بیان کرد: باید در برخی از 

کالا ها که به واردات وابســتگی شدید 
دارند، ثمره ارز ترجیحی با نظارت دقیق 

به تولید کننده برســد و در کالا هایی که 
وابســتگی چندانی به واردات ندارد با 

اعطای کارت اعتباری به مصرف کننده، 
موضوع را مدیریت کرد.

گروه اقتصادی -با مشــخص 
شــدن اعضای هیات مدیره و رئیس 
جدید سازمان بورس، بازار سرمایه وارد 
دوره جدیدی از دوران سیاستگذاری 
خود خواهد شد. با شروع به کار دولت 
جدید و تغییرات مدیریتی مختلف در 
سطح سازمان ها، بالاخره هفته گذشته 
نوبت به بازار سرمایه رسید و اعضای 
حقیقی شورای عالی بورس در هیات 
دولت مشخص شــدند.در ادامه نیز با 
مشخص شــدن اعضای هیات مدیره 
ســازمان بورس، جواد عشقی با رای 
ایــن اعضای جدید بــه عنوان رئیس 
جدید ســازمان بورس و اوراق بهادار 

تعیین شد.
نظــارت مردم بــر فعالیت 
شــرکت ها و ناشــران تقویت 

خواهد شد
ایــن تغییــرات مدیریتــی در 
ســازمان بورس در حالی رخ می دهد 
که مــردم همچنــان از سرنوشــت 
ســرمایه گذاری های  خــود در بازار 
سرمایه گلایه مند و خواستار بازگشت 
آرامــش به بورس هســتند. در همین 
راستا، سید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصاد در حاشیه اولین جلسه شورای 
عالی بورس با اعضای جدید، با اظهار 
امیدواری نسبت به برنامه های اعضای 

جدید ســازمان بــورس اینطور بیان 
می کند: راهبرد های کلانی که از طرف 
هیات مدیره جدید ارائه شــد و ما در 
شــورای عالی بورس آن را پذیرفتیم 
عبــارت بود از نظــارت عامه مردم بر 
فعالیت ناشران و شرکت ها که باید به 
شدت تقویت، شفاف و منصفانه شود.

وزیر اقتصاد بیــان کرد: حرکت 
کردن تمام تنظیــم گری ها و مقررات 
داخل بازار به ویژه بخش های نظارتی 
بازار به سمت عادلانه شدن و پاسخ گو 
شــدن کل بازار، توسعه فناوری های 
مقــررات گذاری، ایجاد اکوسیســتم 
تامیــن مالی شــرکت های کوچک و 
متوســط برای کمک کردن به بخش 
تولیــد و بازار اولیه پر رونق در کنار باز 
مهندسی نسل نوینی از زیرساخت های 
فنــی که فعالان بازار اغلب از عملکرد 

فنی بازار دچار نا رضایتی هستند.
با توجه به وضعیت حساس بازار 
ســرمایه و لزوم توجه ویژه مسئولان 
به ســرمایه های مــردم در این بازار و 
با آغــاز مدیریت هــای جدید، لازم 
است که سیاســت هایی درخور برای 
بهبود شــرایط فعلی این بــازار اتخاذ 
شــود. به همین جهت با کارشناسان 
گفتگو کردیم و مهم ترین اولویت ها و 
راهکار هایی که اعضای تازه وارد بورس 

باید به آن توجه کنند را جویا شــدیم. 
حمیدرضا دانش کاظمی عضو شورای 
عالــی بورس در پاســخ به مهم ترین 
اولویت ها برای بازار ســرمایه اظهار 
کرد: ســه رکن در بازار سرمایه وجود 
دارد که بسیار مهم است؛ سود، ریسک 
و نقدشــوندگی. مزیت بازار سرمایه 
نسبت به ســایر بازار ها، نقدشوندگی 
است. هر استراتژی که به نقد شوندگی 
آســیب بزند خطرناک اســت و این 
موضوع می تواند از ســوی نهاد های 
مختلف باشــد. نکته بعــد موضوع 
تخلفات و دستکاری قیمت هاست که 
باید برای آن برنامه ریزی شــود. او در 
ادامه گفت: نکته مهمتر تاثیر سیاست 
گذاران بر بازار سرمایه است. انتخاب و 
رفتار افراد سیاسی و اقتصادی  و رفتار 
دیگر بازار ها از جمله بازار مســکن و 
ارز تاثیر فراوانی بر بازار سرمایه دارد. 
انتخاب آقای صالح آبادی بسیار خبر 
مثبتی برای بازار ســرمایه است. چرا 
که بســیاری از سیاست های بازار پول 
تعارض جدی با بازار ســرمایه داشت 
و تا به حال سیاست های بانک مرکزی 
این چنین دغدغه برای بازار ســرمایه 

نبوده است. انتظار است که با ورود تیم 
جدید بانک مرکزی، فضا مستحکم تر 
و همسو شــود. دانش کاظمی تاکید 
کرد: بازار ســرمایه دو بــال دارد؛ اول 
کنتــرل و دقت که ریســک را کاهش 
دهد و دیگری توسعه تا قدرت بازار را 
افزایش دهد. امید است که ارکان جدید 
اســتراتژی های خوبی داشــته باشند 
تا اطمینان به بازار ســرمایه بازگردد و 
سیاست های دولت نیز با بازار سرمایه 

همسو باشد.
اعضــای جدید بورســی، 
به دنبــال حذف قیمــت گذاری 

دستوری باشند
کورش آسایش کارشناس بازار 
سرمایه در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، در پاســخ به اولویت های پیش 
روی تیم جدید بازار سرمایه بیان کرد: 
یکی از مواردی که تیم قبلی به دنبال آن 
بود و از جمله موضوعاتی است که باید 
تیم جدید پیگیر آن باشد حذف قیمت 
گذاری دســتوری برای شرکت هایی 

است که در بورس فعالیت می کنند.
او در ادامــه بیان کــرد: موضوع 
دیگر که بســیار حائز اهمیت است، 

حذف دامنه نوسان است که در تیم قبل 
این موضوع به ســرانجام نرسید. باید 
راهکار ها برای بهبود شرایط بازار روز 
به روز افزایــش پیدا کند تا در نهایت 
بتوانیم بازاری پویا داشته باشیم. باید تیم 
جدید برنامه ای مناسب داشته باشد که 
بتواند در میان مدت و بلند مدت دامنه 
نوسان را حذف کند و شرکت ها بتوانند 
یکی از مهم ترین اصول بازار ســرمایه 
یعنی نقد شوندگی را به خوبی به اجرا 
در آورند. آســایش افزود: در رابطه با 
راهکار های کوتاه مــدت می توان به 
ساماندهی بازارگردانی اشاره کرد. در 
حال حاضر بــازار گردان ها به خوبی 
ایفای نقش نمی کنند و باید در این حوزه 
نظارت شدیدی انجام گیرد. مورد بعد 
حذف دســتکاری ها و جلوگیری از 
برخورد سلیقه ای است. مورد بعد نیز 
نظارت بر کارگزاری هاســت و برای 
بهبود عملکرد بــازار، باید بر این نهاد 

نظارت دقیق تری صورت گیرد.
راهکاری  فرهنگ ســازی؛ 
بلندمدت در جهــت بهبود بازار 

سرمایه 
او گفت: موضوع دیگر، حمایت 

از ســرمایه گــذاران خرد اســت که 
اشــخاص اصلی این بازار هســتند و 
زیان های فراوانی را متحمل شده اند. 
مورد بعد که بلند مدت است موضوع 
فرهنگ سازی در زمینه سرمایه گذاری 
است.حسین مرید سادات کارشناس 
بازار ســرمایه در پاسخ به این پرسش 
که مســئولان قبلی ســازمان بورس 
می توانستند از چه راهکار هایی برای 
بهبود شرایط وقت بهره بگیرند، اظهار 
کرد: یکی از اقداماتی که رئیس سازمان 
بــورس باید انجام می داد، جلســه با 
فعالان بازار سرمایه است. ما به کرات 
دیدیم که تصمیماتی در رابطه با بازار 
ســرمایه گرفته شــد که فعالان بازار 
ســرمایه با آن مخالــف بودند. او بیان 
کرد: همچنین یکی دیگر از مســائلی 
که ریاست ســازمان بورس باید آن را 
پیگیری می کرد، حذف قیمت گذاری 
دستوری از حوزه هایی همچون فولاد 
و خودرو است. ریاست جدید سازمان 
بورس باید بر روی راهکار ها و ایجاد 
قوانینی که اعتماد عمومی را نسبت به 
بازار سرمایه باز می گرداند، تاکید کند.

او بیان کرد: بسیاری از فعالان بازار 

ســرمایه از حمایت هایی که در دوره 
قبل از بازار ســرمایه صورت نگرفته، 
ناراحت و گلایه مند هســتند. یکی از 
مولفه هایی که باید در سازمان بورس 
محقق شــود این اســت که افراد باید 
آموزش هایــی در زمینه بورس ببینند 
و ســپس به صورت مستقیم وارد این 
بازار شــوند. او افزود: در حال حاضر 
عمق بازار سرمایه بسیار کاهش یافته 
و بر همین مبنا بســیاری از اهالی بازار 
سرمایه خواستار حذف دامنه نوسان به 
صورت تدریجی هســتند و یا اینکه با 
افزایش دامنه نوسان، عمق بازار سرمایه 

افزایش پیدا کند.
صدای سهامدار خرد باید به 

گوش مدیران بورس برسد
او گفت: همچنیــن فعالان بازار 
سرمایه خواستار ایجاد اتحادیه هستند 
تا صدای ســهامدار خــرد به گوش 
مدیران سازمان بورس برسد. زیرا عدم 
وجود این اتحادیه سبب بهم ریختگی 
در بازار می شود و شاید اگر این اتحادیه 
باشــد، ما نیز بتوانیم در تصمیم گیری 

های سازمان بورس شرکت کنیم.
مریــد ســادات ادامــه داد: تــا 
زمانی که میان بازیگران بازار ســرمایه 
هماهنگی هایی صورت نگیرد و منافع 
ملی آن ها در راستای منافع ملی کشور 

نباشد، وضعیت بازار سرمایه درست 
نخواهد شــد. باید بحــث عدالت در 
کشور پیگیری شود، ولی ممکن است 
منافع افراد تصمیم گیر به سمتی باشد 
که یک دفعه در بازار ســرمایه جهشی 
بزنند و سپس در نقطه اوج سهام خود 

را بفروشند و مردم دچار زیان شوند.
او تاکیــد کرد: باید این مســائل 
مهار شــود و اگر وزیر اقتصاد در این 
راســتا قصد انجام اقدامی را دارد، باید 
رفتار های پر خطر را در این بازار مهار 
کند. همچنین سیاست گذار و مقام ناظر 
ســازمان بورس را به این جمع بندی 
برســاند که از تصمیمات شتاب زده و 
ابلاغیه های متعــدد و متناقض پرهیز 
کنند و نظم را در بازار ســرمایه ایجاد 
کنند. در آخر لازم به یادآوری است که 
رونق بازار سرمایه در گروی سهامداران 
این بازار اســت. متاسفانه این بازار در 
سال گذشته نسبت به یکی از مهم ترین 
رکن های خود یعنی سهامداران خرد 
کم لطفی کرد و مردمی که با امید اقدام 
به ســرمایه گذاری در بورس کردند را 
از خــود ناامید کرد. در حال حاضر نیز 
بازگشت اعتماد سهامداران به این بازار 
بایــد از اولویت هــای مدیران جدید 
باشــد، تا شــاهد ثبات و رونق بازار 

سرمایه کشور باشیم.

ارز۴۲۰۰تومانیحذفمیشود؟

فقط یک چهارم واردات کالا با ارز 
۴۲۰۰ تومانی به دست مردم رسید

گــروه اقتصادی -معــاون امور 
بندری ســازمان بنــادر و دریانوردی 
میانگین توقف کشــتی ها روی آب در 
لنگرگاه ها برای صدور مجوز پهلوگیری 
را ۲ مــاه عنوان کرد. محســن رضایی 
معــاون اقتصادی رئیس جمهور اواخر 
هفته گذشته سفری به بندر امام خمینی 
)ره( داشــته و از اســکله های واردات 
کالاهای اساسی بازدید کرده است. وی 
با بیان اینکه بندر امام خمینی )ره( یکی 
از مهم ترین بنادر کشور است که بخش 
عمده ای از کالاهای اساســی کشور از 
طریق آن وارد کشور می شود، گفت: البته 
مشــکلاتی ما در بندر امام خمینی )ره( 
داریم که این امر نشان می دهد ما علاوه 
بر درگیری با تحریم های کشــورهای 
خارجی با تحریم های داخلی نیز درگیر 

هستیم.
محسن رضایی یکی از مشکلاتی 
که در بندر امام خمینی )ره( مشــاهده 
می شود را میزان ماندگاری بسیار طولانی 

مدت برخی کالاهایی که وارد این بندر 
می شود دانست و ادامه داد: حتی برخی 
کشــتی ها تا ۲ ماه روی آب می مانند و 

کالاهای آنها تخلیه نمی شود.
محمد راســتاد معاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی اظهار کرد: از لحاظ ظرفیت 
بنادر کشور جزو کشورهای برتر هستیم 
کــه ۲۶۰ میلیون تن ظرفیت فعلی بنادر 
ما اســت و تا پایان سال به ۲۸۵ میلیون 
تن می رســد.این در حالی است که بر 
اساس ســالنامه آماری سازمان بنادر و 
دریانوردی، در سال ۱۳۹۹ اندکی بیش 
از ۱۳۰ میلیــون تن حجم کل کالاهای 
تخلیه و بارگیری شــده در بنادر کشور 
بوده که نسبت به سال قبل از آن، ۱۳۹۸ 
که حدوداً ۱۵۴.۵ میلیون تن کالا تخلیه و 
بارگیری شده بود، کاهش ۱۳.۵ درصدی 
داشته است. در سال ۱۳۹۹ حدود ۲۲.۹ 
میلیون تن کالای اساســی از بنادر وارد 
کشور شد که نزدیک به ۱۴.۸ میلیون تن 

آن معــادل ۵۴.۷ درصد آن تنها از بندر 
امام خمینی وارد کشــور شد. به عبارت 
دیگر تنهــا از ۵۰ درصد ظرفیت بنادر 
کشور در سال گذشته بهره برداری شده 
است که نشان می دهد تأخیر کشتی ها در 
پهلوگیری و معطلی آنها، ناشی از کمبود 
زیرساخت های بندری نیست و ریشه 
در علل دیگری دارد.این در حالی است 
که به دلیل خشکسالی های امسال، میزان 
واردات کالاهای اساسی افزایش یافته و 
در نیمه نخست امسال بیش از ۱۳ میلیون 
تن انواع کالای اساسی وارد کشور شد.

معــاون ســازمان بنــادر: 
صاحب کالا باید پاســخ بدهد که 

چرا اسناد کشتی ها ایراد دارند
فرهاد منتصر کوهســاری معاون 
امــور بندری و مناطــق ویژه اقتصادی 
سازمان بنادر و دریانوردی درباره علت 
توقف کشــتی ها در لنگرگاه بندر امام 
خمینی )ره( اظهار کرد: مهمترین مشکلی 
که کشتی ها در لنگرگاه می مانند، تأمین 

ارز از سوی صاحب کالاست.وی ادامه 
داد: هر کشتی ای که اسنادش کامل باشد، 
می تواند پهلوگیری کند؛ لذا در لنگرگاه 
ماندن، ملاک کار ما نیست.عضو هیئت 
عامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: 
کشتی باید مجوز نمایندگی کشتیرانی یا 
مالک کشتیرانی را ارائه دهد؛ بنابراین اگر 
از لحاظ اســنادی هیج مشکلی نداشته 
باشد، امکان پهلوگیری در اسکله های 
ما را دارد اما اگر مشکلات اسنادی اعم 
از تأمین ارز یا دیگر مشــکلات داشته 
باشد، به سازمان بنادر ارتباطی ندارد؛ اما 
هــر زمان به ما اعلام کردند که مثلًا این 
۵ فروند کشــتی که در لنگرگاه هستند، 
مشکل اســنادی ندراد و سپس ایِجِنت 
آن از ســازمان بنادر درخواست می کند 
تــا مجوز پهلوگیری صادر شــود. وی 
ادامه داد: باید از خریدار و صاحب کالا 
از جمله شــرکت پشتیبانی امور دارم یا 
بازرگانی دولتی پرســید که چرا برخی 
کشتی هایی که به مقصد بنادر ایران وارد 

لنگرگاه شده اند، مشکل اسنادی دارند 
و روی آب می مانند؛ ممکن اســت ۲۰ 
فروند کشــتی در لنگرگاه معطل بمانند 
ولی تنها ۴ فروند آنها مشکلات اسنادی 
ندارند کــه طبق برنامه بــه آنها اجازه 
پهلوگیری نوبتی داده می شــود. معاون 
امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی 
گفت: خریدار محموله نهاده های دامی 
پشتیبانی امور دام است یا خریدار گندم 
بخش خصوصی است؛ خریدار باید پول 
فروشــنده را بدهد؛ سپس فروشنده به 
نماینده کشتیرانی اجازه می دهد، سپس 
کشتیرانی به ایِجِنت خود اجازه می دهد 

و نهایتاً این بار تخلیه می شود.
ســازمان بنادر: متوســط 
ماندگاری کشتی در لنگرگاه ها ۲ 

ماه است
منتصــر کوهســاری میانگیــن 
ماندگاری کشتی ها در لنگرگاه را ۲ ماه 
دانســت و درباره هزینه دموراژ گفت: 
خریــدار که به عنوان پشــتیبانی امور 
دام اســت، به فروشنده متعهد می شود 
که تــا تاریخی که در قــرارداد می آید، 
کالا را تخلیــه کند؛ در غیر این صورت 

باید دموراژ )خســارت تأخیر در تخلیه 
کالا از کشتی( بدهد؛ البته ممکن است 
خریدار، کالا را به صورت اعتباری وارد 
کرده باشــد و لذا دموراژ ندهد و بر سر 
ماندگاری بار در کشتی با یکدیگر توافق 
کرده باشند که خسارتی پرداخت نشود.
محســن رضایی: تأخیر در 
تخلیه کالاها از کشــتی، به تورم 

کالاها در داخل می انجامد
این اظهارات مســئولان سازمان 
بنادر و دریانوردی در حالی اســت که 
محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس 
جمهور نتیجه تأخیر در ترخیص کالا از 
بنادر را دیر رســیدن کالا به دست مردم 
یا خروج دیرهنگام کالاهای صادراتی 
از کشور دانســته است. رضایی وجود 
چنین تأخیرهایــی را باعث زیان های 
بی شــمار برای مردم و کشور دانست 
و گفت: تأخیــر در تخلیه کالاها باعث 
افزایــش قیمت و تورم کالاها در داخل 

کشور می شود.
دبیــر انجمن پایانــه داران 
بنادر: علت اصلی توقف کشتی ها 
در لنگرگاه، تأمین ارز فروشنده 

است
محســن صادقی فر دبیر انجمن 
پایانــه داران بنادر ایران در گفت وگو با 
خبرنگار مهر درباره علت توقف طولانی 
مدت کشــتی ها در بنادر تصریح کرد: 
شــرایط پولی و بانکی در ایران با سایر 
کشــورها به دلیل برخی محدودیت ها 
متفاوت اســت؛ در دنیا خریدار کالا و 
واردکننده اصلی ال ســی در بانک های 
داخلــی خود باز می کنند و ســپس به 
بانک های خارجی و کشــور فروشنده 
وارد می کنند؛ سپس کالا بارگیری شده 
و در کشور مقصد پهلوگیری می کند؛ اما 
در ایران ما مشکلاتی در این خصوص 
داریم و نمی توانیم به موقع ارز فروشنده 
کالا را تأمین و واریز کنیم. وی ادامه داد: 
در ســال ۱۳۶۹ هم پس از اتمام جنگ 
چنین مشــکلاتی در خصوص توقف 
طولانــی مدت کشــتی ها در بندر امام 
خمینــی )ره( پیش آمــده بود که علت 
آن، کمبود زیرســاخت های بندری بود 
امــا در حال حاضر ما مشــکلی از نظر 
زیرســاخت ها و تعداد بنادر و اسکله ها 
نداریم و بلکه حتی ظرفیت بنادر بیش 

از حجم کالاهای تخلیه و بارگیری شده 
است.

سال ۶۹ دموراژ کشتی ها ۷۰ 
میلیون دلار شد

فعال بخــش خصوصی صنعت 
حمل و نقل دریایی یادآور شــد: در آن 
زمان گاهی تا ۶ ماه کشتی ها در دو بندر 
خرمشــهر و امام خمینی )ره( متوقف 
می ماندند و آن ســال ما ۷۰ میلیون دلار 
دموراژ به کشتی ها پرداخت شد که رقم 
بسیار بالایی بود.وی تأکید کرد: ظرفیت 
کل بنادر ۲۶۰ میلیون تن است در حالی 
کل کالاهای تخلیه و بارگیری شــده در 
ســال گذشــته ۱۳۰ میلیون تن بود که 
بخش مهمی از آن هم به صادرات برمی 
گردد بنابرایــن واردات ۲۳ میلیون تن 
کالاهای اساسی، در برابر ظرفیت ۲۶۰ 
میلیون تنی بنادر کشــور، رقم ناچیزی 
است و سبب نمی شود تا این تأخیر در 
تخلیه کشــتی ها که شاهدیم، رخ دهد.
صادقی فر ادامه داد: بنابراین اصلی ترین 
مشکل تأخیر در تخلیه بار از کشتی، به 
سختی های تأمین ارز از سوی خریدار به 

فروشنده است.

-تســهیلات  اقتصادی  گروه 
ســاخت واحدهای قانــون جهش 
تولید و تامین مســکن ۲۰ ساله است 
که به سازندگان پرداخت می شود و 
پس از احداث خانه ها قابل انتقال به 

خریداران خواهد بود.
بــر اســاس تبصــره ۳ از ماده 
۴ قانــون جهــش تولیــد و تامین 
مســکن، مجموع دوران مشارکت 
و فروش اقســاطی واحدها ۲۰ ساله 
است. تســهیلات مربوط به ساخت 
واحدهــای این قانــون پس از دوره 
مشارکت به فروش اقساطی تبدیل و 
تعهدات آن به خریدار منتقل می شود. 
در صورتی  کــه افزایش طول دوره 
ساخت ناشــی از قصور و کوتاهی 
سازنده باشد، سود دوران مشارکت 
مــدت زمات افزایــش یافته با تایید 
وزارت راه و شهرســازی، بر عهده 

سازنده است.
میزان تســهیلات بر اساس نیاز 
سالانه مسکن در طرحها و برنامه های 
اعلام شــده وزارت راه و شهرسازی 

پرداخت می شود. در صورت ترکیب 
منابع بانک عامل بــا منابع صندوق 
ملی مســکن، نرخ ســود تسهیلات 
بر اســاس نسبت مشــارکت منابع 
صندوق ملی مسکن با بانک عامل و 
بر اســاس نرخ سود مصوب شورای 

پول و اعتبار محاسبه می شود.
طبق اعلام نمایندگان مجلس، 
ســقف وام در حــال حاضــر ۴۵۰ 
میلیــون تومان و اقســاط ماهیانه آن 
۳ میلیــون و ۷۵۰ هــزار تا ۵ میلیون 

تومان است.
یکی از موانعی که طی سالهای 
گذشته بخش مســکن با آن مواجه 
بــوده، بی میلی بانکها بــه پرداخت 
وامهای بخش مســکن است و گفته 
می شود میزان پرداختی به این حوزه 

حدود ۵ درصد است.
قانونگذار در طرح جهش تولید 
مســکن بانکها را مکلف به پرداخت 
دســت کم ۲۰ درصد از تســهیلات 
پرداختــی به بخش مســکن کرده 
است. طبق ماده ۴ قانون جهش تولید 

مسکن، بانکها و موسسات اعتباری 
غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد 
از تســهیلات پرداختی نظام بانکی 
در هر ســال را با نرخ سود مصوب 
شورای پول و اعتبار به بخش مسکن 
اختصــاص دهند؛ بــه صورتی که 
در ســال اول اجــرای قانون از ۳۶۰ 
هــزار میلیارد تومان کمتر نباشــد و 
برای سالهای آینده نیز حداقل منابع 
تســهیلاتی مذکور با افزایش درصد 
صدرالذکر مطابق با نرخ تورم سالانه 

افزایش یابد.
بانکهای تخصصی به تشخیص 
بانــک مرکزی، بــه غیــر از بانک 
مســکن از شــمول احکام این ماده 
مستثنی هســتند. درخصوص مبلغ 
بازپرداخت اقساط و حتی نرخ سود 
تسهیلات هنوز بانک مرکزی رقمی 
اعلام نکرده و رایزنی بین وزارت راه 
و شهرسازی با شورای پول و اعتبار 
در جریان است. نرخ سود تسهیلات 
۱۸ درصــد خواهد بــود اما دولت 
بیشــترین کمک را بــرای دهکهای 

اول تا ســوم از طریق صندوق ملی 
مسکن انجام خواهد داد. این کمکها 
می تواند شــامل تقبل تمام یا بخشی 
از نرخ سود تسهیلات، زمین رایگان، 
خدمات مهندسی و عوارض صدور 

پروانه باشد.
محمود محمــودزاده ـ معاون 
وزیر راه و شهرسازی ـ درباره قیمت 
واحدهای طرح جهش تولید مسکن 
بــه گفت: چیزی که تا کنون در طرح 
اقدام ملی اعلام و بر اساس آن عمل 
می کنیم فهرســت بهای نظام فنی و 
اجرایی کشور است که تعدیلها به آن 
تعلق می گیرد. مثل سایر پروژه های 
کشــور کــه در بــازار، ارزیابــی و 
 بــا حداقــل قیمــت ممکــن اجرا 

می شود. 
تابســتان ســال گذشــته نرخ 
ســاخت واحدها متری ۲.۸ میلیون 
تومــان در تعیین شــد که تعدیلهای 
بعدی بــه آن تعلق می گیرد و ملاک 

قیمت تمام شده است.
بنابرایــن گــزارش، روز ۱۵ 

مهرماه ۱۴۰۰ اعلام شــد که ثبت نام 
برای واحدهــای طرح جهش تولید 
مســکن از حدود ۱۰ روز دیگر آغاز 
می شود که هنوز شروع نشده است. 
تســهیلات در نظر گرفته شده 
برای این طــرح ۴۵۰ میلیون تومان 
اســت که به ســازندگان پرداخت 

می شود. 
با اینکه هنوز جزئیات اقساط و 
نرخ سود تسهیلات خانه های طرح 
جهش تولید مســکن برای دهکهای 
مختلف توســط بانک مرکزی اعلام 
نشــده، یک نماینــده مجلس مبلغ 
اقســاط را ۳ میلیون و ۷۵۰ هزار تا ۵ 

میلیون تومان اعلام کرده است. 
وزارت راه و شهرسازی اعلام 
کرده که تلاش می کند حداکثر کمک 
را بــه دهکهای یک تا ســه داشــته 
باشــد. این کمکها می تواند شــامل 
تقبل تمام یا بخشــی از نرخ ســود 
تســهیلات، زمین رایگان، خدمات 
 مهندســی و عوارض صدور پروانه

 باشد.

گروه اقتصادی -مدیرکل تعاون،  
کار و رفــاه اجتماعی گفت: با اجرای 
طرح مشوق بیمه کارفرمایی می توانیم 
بخشــی از جامعه فارغ التحصیلان را 

وارد بازار کار و کسب تجربه کنیم.
هادی ابراهیمی اظهار کرد: یکی از 
طرح های خوبی که در جهت حمایت 
از افــراد جویای کار به خصوص فارغ 
التحصیــلان جوانی کــه به دلیل عدم 
داشــتن تجربه کارفرمایان رغبتی به 
جذب آن ها نشــان نمی دهند اجرا می 
شــود، طرح مشــوق بیمه کارفرمایی 

است.
وی افزود: اهداف اصلی این طرح، 
تحرک بخشی به بازار کار،  حمایت از 
کارفرمایان و صاحبان کسب و کارهای 
آسیب دیده از شــیوع ویروس کرونا 
و ایجاد اشــتغال با ترغیب و تشویق 
کارفرمایــان کارگاه هــای تولیدی و 
 خدماتی با استفاده از نیروی کار جدید 

اســت. مدیرکل تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی هرمزگان بیان کرد: مشــوق 
بیمه ای وجهی معادل حق بیمه ســهم 
کارفرما به علاوه ۳ درصد بیمه بیکاری 
مجموعه ۲۳ درصد اســت که توسط 
دولــت و اداره کل تعــاون،  کار و رفاه 
اجتماعی اســتان هرمزگان به حساب 
کارفرماهایی از این طرح اســتفاده می 

کنند واریز می شود.
وی ادامه داد: کلیــه کارفرمایان 
کارگاههــا و موسســات در صورت 
داشتن مجوز فعالیت رسمی، کد بیمه 
کارگاهی  و ثبت نام در ســامانه ای به 
moshavegh.mcld.gov. آدرس
ir می توانند از امتیازات این طرح بهره 
مند شده و نیروی جدید به کار گیرند.

ابراهیمــی تاکید کرد: شــرایط 
نیروی کار مشــمول این طرح نیز دارا 
بودن مدرک لیسانس یا بالاتر ، داشتن 
حداکثر ۳۸ ســال ســن، ثبت نام در 

سامانه  و مجموع حداکثر سابقه تامین 
اجتماعی آن کمتر از ۳۶ ماه بودن است.
وی خاطرنشــان کــرد: چنانچه 
کافرمایی که نیــروی کار جدید را به 
جای نیــروی کار شــاغل در کارگاه 
کــه اخراج، مســتعفی یا تــرک کار 
کرده اســت به کار گمارد مشــمول 
 اســتفاده از ایــن طــرح نخواهــد 
بود. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
هرمزگان یادآور شد: این طرح فرصت 
مناسبی است  که فارغ التحصیلانی که 
بــه دلیل عدم تجربه کاری نمی توانند 
جذب بازار کار شــوند بتوانند مشکل 
اشــتغال خود را حل کرده و وارد بازار 

کار شوند.

معاون سازمان بنادر و کشتیرانی  :

متوسط توقف کشتیهای حامل کالای اساسی در لنگرگاه، ۲ ماه است

مدیرکل تعاون،  کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد؛وام ساخت واحدهای جهش مسکن ۲۰ ساله است

طرحی جهت حمایت از   فارغ 
التحصیلان جویای کار

معاون وزیر اقتصاد گفت: از سال ۹۷ تاکنون افزایش قیمت کالاهای اساسی بیشتر از رشد تورم بوده که این امر
 نشان می دهد اختصاص ارز ترجیحی بی ثمر بوده است واختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات کالا سبب شد تا از 

هر یکهزار واحد ۷۵۰ واحد آن به رانت خواری و تنها ۲۵۰ واحد آن به دست مصرف کننده واقعی برسد.

بهره مندی صرفا شهروندان کشورمان از این منابع، پیشگیری از صادرات مصنوعی که عایدی مفید 
برای کشور ندارد و چندین مورد دیگر امتیازات این روش است. در نتیجه ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف 
نمی شود، بلکه موضوع بحث این است که ثمره آن به وارد کننده یا مصرف کننده تخصیص یابد.

بورس با مدیران جدید اعتماد مردم را جلب خواهد کرد؟
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